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      Аннотация

    
        
          A novel method to prepare Eu{2+} doped chlorapatite phosphor Ca[5](PO[4])[3]Cl useful for solid state lighting has been given in this paper. The phosphor was synthesized by the Pechini (citrate gel) method which turned out to be more efficient than the conventional high temperature solid state reaction. The results of the photoluminescence (PL) investigation revealed that it was possible to efficiently excite the phosphor by a UV-visible light from 220 to 430 nm; the phosphor exhibited a bright blue emission at the wavelength lambda[em] = 456 nm for the excitation wavelength lambda[ex] = 350 nm of nearultraviolet light. The developed phosphor emits in blue and, hence, could provide one of the three (RGB) primary color components in a phosphor-converted LED-producing white light.
        

        
          В статье представлен новый метод приготовления люминофора на основе хлорапатита Ca[5](PO[4])[3]Cl, активированного Eu[2+], который можно применять как твердотельный источник освещения. Люминофор был синтезирован методом Печини (цитратный метод), который оказался более эффективным, чем традиционный метод высокотемпературной твердотельной реакции. Изучение люминофора показало, что его фотолюминесценцию можно возбуждать источником света в диапазоне 220 - 430 нм, что вызывает ярко-синее свечение на длине волны лямбда[em] = 456 nm (длина волны возбуждения лямбда[ex] = 350 nm лежит в ближней УФ-области). Предлагаемый люминофор испускает синий цвет и, следовательно, может служить одним из трех исходных цветовых компонентов (RGB - красный, зеленый, синий) светодиода, дающего белый свет.
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